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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:   26 de novembre de 2013 
Horari:  18 hores 
Lloc:   sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 

 
 
Hi assisteixen: 
Jaume Alzamora Riera,  batle     
Magdalena Maria Fernández,  regidora 
Maria del Mar López Martí,  regidora 
Guillem Caldentey Crego,  regidor 
Manuel Galán Massanet,  regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,   regidor 
Bartomeu Gili Nadal,   regidor 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Magdalena Llull Ferrer,  regidora 
Juan Lliteras Espinosa,  regidor 
Miguel Servera Morey,  regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza, secretària 
 
No hi assisteix: 
Jaime Ginard Muñoz,   regidor 
 
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de dia 24 de setembre de 2013. 
2. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 31 d’octubre de 2013, de 
Designació de les festes locals per a l’any 2014. 
3. Aprovació, si s’escau, del Plec de clàusules administratives particulars i del Plec de prescripcions 
tècniques que han de regir el contracte de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la 
Colònia de Sant Pere amb tramitació urgent. 
4. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’ordre de demolició relativa a l’expedient 32/2012. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal del Pi – Proposta per les Illes, 
contra la privatització dels aeroports de les Illes Balears i a favor d’un model de gestió individualitzat i 
amb participació decisiva de les institucions balears. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal I. Verds i el grup municipal PP, 
relativa a instar el batle d’Artà a promoure la revisió d’ofici dels expedients de contractació pels quals 
es va adjudicar de manera externa a l’exarquitecte municipal la redacció i direcció de diferents obres, 
com ara les d’embelliment i pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes, de remodelació del 
Cementeri Municipal d’Artà, de construcció del Poliesportiu Municipal d’Artà i de la Colònia de Sant 
Pere i la construcció del Teatre Municipal, amb declaració de nul·litat dels actes, si s’escau, i depuració 
de responsabilitats. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal, a proposta de 
l’Associació de Caçadors de Cabrits amb Cans i Llaç, per gestionar de forma tradicional una població 
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sostenible de cabra mallorquina salvatge del parc de Llevant i possibilitar l’aprofitament d’aquest 
element natural de valor. 
8. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’octubre de 2013 i de dia 18 de 
novembre de 2013. 
9. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 

 
Abans d’iniciar la sessió, el batle diu que ahir va ser el Dia contra la Violència de Gènere. 
 
A continuació, la regidora delegada de Sanitat i Serveis Socials, Sra. Sureda, llegeix un manifest, que, 
copiat literalment, diu: 
 
<<Com cada any el dia 25 de novembre es commemora  el Dia Internacional per a l’Eliminació de la 
Violència contra les Dones. 
 
En aquesta data es denuncia la violència que pateixen milions de dones i nines arreu del món i es 
demana a tota la societat una major implicació contra qualsevol acte que atempti contra la integritat i la 
dignitat de la dona i en defensa de la justícia, la igualtat i la no-violència.  
 
Per això, un any més des de l’Institut Balear de la Dona, us proposem renovar la condemna d’aquesta 
xacra social. La violència directa que pateixen les dones ocasiona danys físics, psicològics i sexuals, un 
patiment, incloses les amenaces, la coerció o la privació arbitrària de la llibertat. Per desgràcia, en 
algunes ocasions, fins i tot, la privació de la vida de la dona. 
 
La violència contra la dona és una forma directa de violència que es fomenta indirectament mitjançant 
els costums i actituds negatives encara presents a la societat actual. En representació de totes les 
persones que conformen la nostra societat, condemnem qualsevol tipus de violència contra les dones, 
sense admetre’n cap tipus de justificació. Ni el silenci ni la resignació són admissibles.  
 
La violència vers les dones vulnera els drets humans i les llibertats fonamentals que consagren la 
Constitució espanyola i la Carta de drets fonamentals de la Unió Europea, que són la base fonamental 
per contribuir al canvi de model cultural, d’actituds i de valors necessaris perquè les dones puguin 
assolir la igualtat i el gaudi dels seus drets i, en definitiva, a l’eradicació de qualsevol forma de 
violència cap a elles.  
 
Per tot això, manifestem la nostra voluntat en: 
 
Renovar el compromís de donar suport a les polítiques d’igualtat i lluita contra la violència de gènere, 
de manera coordinada amb la resta de poders públics convençuts que una societat en igualtat és una 
exigència democràtica i que és possible.  
 
Renovar el compromís de prestar el suport i l’atenció necessaris a les dones víctimes, als seus fills i a 
les seves filles perquè puguin superar la situació de violència i integrar-se dins una societat basada en el 
respecte mutu, la igualtat, la llibertat i la dignitat humana.>> 
 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de dia 24 de setembre de 2013 
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En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de 
règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i règim 
jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle demana als 
membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre l’acta de la sessió de 24 de setembre 
de 2013, de la qual se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor per al seu 
coneixement, rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si n’és el cas. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, demana que es revisi l’ordre del dia penjat a la web. A més, sol·licita 
que es faci la correcció següent: 
 
- En el foli verso número 10, en el paràgraf 6, a la línia número 11, on diu “A continuació, el portaveu 
del PSOE, Sr. Galán, llegeix la seva intervenció que, copiada literalment […]”, ha de dir “A 
continuació, el portaveu del PSOE, Sr. Galán, explica la seva intervenció […]”. 
 
El batle demana que es faci la correcció següent: 
 
- En el foli verso número 44, en el paràgraf 11, a la línia número 11, on diu “Resposta: Guillem 
Caldentey i Tolo Gili.”, ha de dir “Resposta: Guillem Caldentey, Tolo Gili i Jaume Alzamora.” 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del 
consistori i dotze els assistents, aprovar l’acta de la sessió de 24 de setembre de 2013 després d’haver 
fet les correccions oportunes. 
 
 
El batle demana poder canviar l’ordre dels punts de l’ordre del dia i tractar ara el punt número 7, ja que 
a la sala de plens hi ha representants de l’Associació de Caçadors de Cabrits amb Cans i Llaç.  
 
A continuació, els reunits mostren la seva conformitat a aquest canvi en l’ordre del dia. 
 

7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta l’Equip de Govern municipal, a proposta de 

l’Associació de Caçadors de Cabrits amb Cans i Llaç, per gestionar de forma tradicional una 

població sostenible de cabra mallorquina salvatge del parc de Llevant i possibilitar l’aprofitament 

d’aquest element natural de valor  

 
El portaveu del PI, Sr. Gili, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<< Idees per proposar als diferents grups municipals d’Artà per tenir el seu suport per fer una proposta a 
la Conselleria de Medi Ambient sobre la gestió sostenible de la cabra fina mallorquina a la muntanya 
d’Artà del parc de Llevant i el foment del seu potencial econòmic: 
 
- Hi ha documentació de l’edat mitjana sobre captura de cabrits salvatges a les muntanyes d’Artà. 

 
- L’arxiduc Lluís Salvador, a finals del s. XIX, ja esmenta una població de cabres mallorquines, amb 
característiques pròpies, que habitaven a les serres de Llevant. 

 
- Els estudis morfogenètics realitzats sobre la cabra mallorquina als darrers 15 anys identifiquen 
poblacions de gran puresa genètica, a la muntanya d’Artà, de cabra mallorquina fina salvatge. 

 
- La cabra mallorquina té un perfil genètic singular, segons els estudis genètics promoguts per l’Ibabsa 
(la pròpia Conselleria de Medi Ambient) en col·laboració amb el Departament de Genètica de la 
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Universitat de Córdoba, i les poblacions salvatges d’aquesta raça autòctona són un recurs genètic de 
gran valor, segons indica el Pla tècnic de gestió de la raça 

 
- A les muntanyes d’Artà l’aprofitament del cabrum salvatge o semisalvatge per obtenir cabrits de 
carn,ha estat una pràctica continuada des de segles enrere. Aquest aprofitament, a mig camí entre la 
ramaderia extensiva i la caça, ha conviscut amb altres formes d’aprofitament del medi (ramaderia 
extensiva d’ovelles, boví, etc., elaboració de carbó, conreu de rotes, segar càrritx, etc.) i en l’etapa 
preturística, tot plegat, suposava un aprofitament que impedia la proliferació i la magnitud dels incendis 
forestals que es donen en les darreres dècades. 

 
- Des de 2006, la Llei balear de caça i la successiva normativa jurídica reconeix la modalitat de captura 
de cabrum viu a la muntanya, amb l’ajuda de cans i emprant una canya i una corda amb llaç si és 
necessari, com una modalitat tradicional de caça major, objecte d’especial protecció i foment per part de 
l’administració. 

 
- El nou text de la Llei balear de caça aprovat el 2013 reconeix a aquesta modalitat tradicional el fet de 
ser pionera en el modern concepte de caça major sense mort, la qual cosa li obri un important potencial 
econòmic en la pràctica cinegètica més respectuosa amb el medi, que podria generar riquesa en el món 
rural artanenc. Poquíssimes modalitats de caça major sense mort existeixen en el món que li facin 
competència. 

 
- Aquesta modalitat de caça tradicional és emprada actualment per al control de poblacions on les armes 
de foc no són convenients, en els estudis genètics, com a tècnica auxiliar en el vedats de caça amb mort, 
etc., i es tracta d’una pràctica compatible amb l’excursionisme, que no genera cap perill per a persones, 
animals o instal·lacions. 

 
- Els més moderns sistemes de reducció de biomassa per prevenir els incendis forestals (només cal 
entrar a Internet on apareixen experiències properes d’Eivissa, Catalunya o Castella, o llunyanes del 
Canadà, EUA o Austràlia, avalades científicament i que abarateixen el cost de la reducció de biomassa 
més d’un 70 % respecte als sistemes mecànics habitualment emprats) incorporen animals de pasturatge 
tradicionals i, en especial, les guardes de cabres. Es torna a les “carreres velles” a tot el món, per les 
evidències dels resultats preventius i els seus baixos costos. 

 
- L’Administració autonòmica que ve gestionant el parc de Llevant té una política decidida d’aniquilació 
de la cabra mallorquina fina a les muntanyes de Llevant, la qual cosa suposa un irreparable atemptat 
contra la biodiversitat que representa la cabra mallorquina fina d’aquestes contrades. Les conseqüències 
d’aquest pla d’extermini d’una raça autòctona deixarà les nostres muntanyes sense la possibilitat de 
l’aprofitament secular dels cabrits i sense les opcions de turisme cinegètic sense mort que es podria 
desenvolupar en pocs anys com una iniciativa local rendible. 

 
- A més l’aniquilació de les poblacions de cabra fina que encara existeixen, suposa la negació de 
l’evidència científica i econòmica de la importància de la cabra com a consumidora de biomassa 
excedent, que és l’única acció preventiva pràctica i eficaç contra els incendis. 

 
- Tot i que nosaltres no proposam la caça amb arma de foc, l’aniquilació de les poblacions de cabra fina 
que encara existeixen suposa, a més, un greu perjudici potencial per als vedats de la zona, que es 
tradueix en pèrdues de milers d’euros anuals, per la manca d’aquesta espècie de caça major en la seva 
oferta.  
  
- Per tot el que s’ha exposat anteriorment, podem dir que la incapacitat de l’administració per controlar 
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les poblacions caprines fines tradicionals d’Artà, en lloc de resoldre’s observant les formes tradicionals 
de gestió i establint aliances amb els col·lectius que són els gestors d’aquestes poblacions amb aquests 
sistemes, condueix a la planificació de l’extermini a cop de pressupost públic, fet que tanmateix només 
generarà la proliferació de la cabra borda, animal sense el potencial econòmic de l’espècie autòctona. 
 
- Tot plegat, es tracta d’un deliri que res no té a veure amb la gestió del medi natural sostenible i 
vinculable a l’aprofitament humà d’aquest entorn privilegiat que tenim. 
  
Per tot l’anterior, el col·lectiu dels caçadors de cabrits amb cans i llaç d’Artà demanen el suport dels 
grups municipals de l’Ajuntament d’Artà a la seva proposta de gestió de la població de cabra fina 
mallorquina salvatge a les finques públiques del parc de Llevant, la qual es basa en els següents punts: 
  
1. Signar un conveni amb el Govern i l’Ajuntament d’Artà pel qual l’Associació que representa aquest 
art de caça i gestió caprina tradicional es faria responsable amb cost 0 del control permanent d’aquestes 
poblacions fines del Parc, eliminant la població excedent que superi la ràtio definida (la normativa de 
caça fa referència a ràtios d’entre 0,20 i 0,10 animals fins per hectàrea, la qual podria ser la referència) i 
establint el cens anual que seria supervisat pels tècnics de la conselleria de Medi Ambient. Es 
gestionarien presencialment les queixes produïdes per les poblacions fines a particulars o a zones amb 
biòtops especialment vulnerables. 

 
2. Desenvolupar un estudi de viabilitat per fomentar les iniciatives de turisme cinegètic de caça major 
sense mort, com a activitat d’aventura estrella de la muntanya d’Artà, col·laborant amb la campanya 
institucional de foment del boc fi mallorquí (Balearian Boc). 

 
3. Demanar l’adaptació de la normativa per regularitzar aquesta activitat d’aventura. 

 
4. Avaluar amb un informe o memòria anual les tasques fetes i els efectes del pasturatge extensiu 
d’aquestes poblacions i comparar-los amb els resultats d’altres mesures implementades al Parc i el seu 
cost. 

 
5. Convocar una taula de treball amb participació de la Conselleria de Medi Ambient, l’Ajuntament 
d’Artà i l’Associació de Caçadors amb Cans i Llaç, per tal d’establir els compromisos que han de 
permetre l’aplicació dels punts 1, 2, 3 i 4. 

 
Per aquests motius, es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Instar el Govern de les Illes Balears que aturi l’eliminació sistemàtica de la població de cabra 
mallorquina salvatge del parc de Llevant, de manera que s’eviti la pèrdua irreparable d’un recurs genètic 
únic amb un important valor ecològic i econòmic. 
 
2. Establir un conveni de col·laboració entre la Conselleria de Medi Ambient i l’Associació de Caçadors 
a Llaç perquè amb el mètode tradicional de cans i llaç es controli, sense cost econòmic per a 
l’Administració, la població de cabra mallorquina salvatge del parc de Llevant en els paràmetres 
consensuats de densitat a partir de la informació dels censos periòdics anuals que es realitzin amb la 
col·laboració dels tècnics de la Conselleria. 
 
3. Instar el Govern balear a incorporar, en la normativa que regula el Parc, aquelles modificacions que 
permetin aquesta activitat de gestió de població caprina autòctona, així com l’activitat d’aventura de la 
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captura sense mort (i alliberament posterior) dels bocs adults amb finalitat comercial. 
 
4. Trametre aquest acord a la Conselleria de Medi Ambient o a l’òrgan que pertoqui.>> 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, explica que s’han trobat que hi ha dos corrents enfrontades. Opina que 
aquesta moció no ha de significar una lluita entre associacions. Exposa que no pot imaginar l’eliminació 
d’un animal. Diu que hi ha d’haver maneres per no eliminar una espècie animal. Manifesta que dóna 
suport al fet que existeix aquesta raça com a tal i valora positivament la moció. 
 
El batle diu que han escoltat les dues posicions i que, per a ells, totes les posicions són legítimes. 
Exposa que els hauria agradat que aquestes posicions s’haguessin posat d’acord. Diu que s’abstendran 
en la votació. 
  
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que en el ple anterior varen proposar deixar el punt damunt la 
taula per obrir un debat sobre el tema i per poder aclarir els dubtes que hi havia. Diu que pensaven que, 
quan es tornassin a reunir en aquesta mesa de debat, hi hauria representants de tots els sectors i entitats 
implicats. Diu que valora positivament la reunió de dimarts passat, però també diu que els hauria 
agradat conèixer de primera mà l’altra part del conflicte. També vol comentar que els partits polítics es 
deuen a les seves assemblees i diu que la seva, en aquesta moció, està molt dividida. Valora molt 
l’esforç que ha fet l’Associació de Caçadors per donar una sortida i una opció de comerç de l’activitat 
que es proposa com a activitat econòmica que pot dinamitzar el nostre poble. També diu que agraeix i 
dóna suport a la gestió que es duu del parc natural i, per això, creuen que la postura més assenyada en 
aquest cas és l’abstenció i que sigui la Conselleria la que cerqui les solucions i assumeixi les 
responsabilitats que li pertoquen. Per aquest motiu, el portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que 
s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, troba estrany que, essent una moció que presenta l’Equip de Govern, 
una part d’aquest la voti a favor i que l’altra part s’abstengui. Manifesta que hi votarà a favor. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, agraeix a l’Associació l’esforç que han fet. Diu que hi ha una 
sèrie de diferències en les dues posicions, la dels caçadors i la del GOB. Diu que votarà en contra de la 
moció. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 5 vots a favor (PI i PP), 1 vot en contra (I. Verds) i 6 abstencions 
(UIA i PSOE): 
 
1. Instar el Govern de les Illes Balears que aturi l’eliminació sistemàtica de la població de cabra 
mallorquina salvatge del parc de Llevant, de manera que s’eviti la pèrdua irreparable d’un recurs genètic 
únic amb un important valor ecològic i econòmic. 
 
2. Establir un conveni de col·laboració entre la Conselleria de Medi Ambient i l’Associació de Caçadors 
a Llaç perquè amb el mètode tradicional de cans i llaç es controli, sense cost econòmic per a 
l’Administració, la població de cabra mallorquina salvatge del parc de Llevant en els paràmetres 
consensuats de densitat a partir de la informació dels censos periòdics anuals que es realitzin amb la 
col·laboració dels tècnics de la Conselleria. 
 
3. Instar el Govern balear a incorporar, en la normativa que regula el Parc, aquelles modificacions que 
permetin aquesta activitat de gestió de població caprina autòctona, així com l’activitat d’aventura de la 
captura sense mort (i alliberament posterior) dels bocs adults amb finalitat comercial. 
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4. Trametre aquest acord a la Conselleria de Medi Ambient o a l’òrgan que pertoqui. 
 

 

2. Ratificació, si s’escau, de l’acord de la Junta de Govern Local de 31 d’octubre de 2013, de 
Designació de les festes locals per a l’any 2014 

 

El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<La Junta de Govern Local de 31 d’octubre de 2013, referent a la designació de les festes locals per a 
l’any 2014, va acordar el següent: 
 
“Designació de les festes locals per a l’any 2014 

  
Vist el Decret 75/1998, de 31 de juliol, mitjançant el qual es regula el calendari de festes de la 
comunitat autònoma de les Illes Balears i en el qual s’estableixen les festes d’àmbit nacional; 
 
Vist que, d’acord amb l’article 46 del Reial decret 2001/1983, de 28 de juliol, els ajuntaments han de 
determinar dues festes locals en l’àmbit municipal; 
 
Els reunits acorden, per unanimitat: 
 
a) Designar com a festes locals del nucli d’Artà: 

- 17 de gener, Sant Antoni 
- 6 d’agost, Sant Salvador 

 
b) Designar com a festes locals del nucli de la Colònia de Sant Pere: 

- 17 de gener, Sant Antoni 
- 21 d’abril, dilluns de Pasqua 

 
c) Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral, Conselleria d’Economia i 
Competitivitat del Govern de la comunitat autònoma de les Illes Balears. 
 
d) Ratificar aquest acord a la sessió plenària de l’Ajuntament.” 
 
Per això, es proposa al Ple que adopti els següents  
 
ACORDS: 
 
1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de 31 d’octubre de 2013, referent a 
la designació de les festes locals per a l’any 2014. 
 
2. Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral de la Conselleria d’Economia 
i Competitivitat del Govern de la comunitat autònoma de les Illes Balears.>> 
 
La totalitat dels portaveus mostren la seva conformitat. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de 31 d’octubre de 2013, referent a 
la designació de les festes locals per a l’any 2014. 
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2. Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral de la Conselleria d’Economia 
i Competitivitat del Govern de la comunitat autònoma de les Illes Balears. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, del Plec de clàusules administratives particulars i del Plec de 

prescripcions tècniques que han de regir el contracte de la gestió del servei públic dels cementeris 

d’Artà i de la Colònia de Sant Pere amb tramitació urgent 

 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Atès l’ordenat per Batlia que exposa la necessitat que té l’Ajuntament d’Artà d’iniciar una nova 
contractació del servei públic dels cementeris d’Artà i de la Colònia de Sant Pere amb tramitació urgent, 
 s’ha de donar acompliment a l’article 25.2.l de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases de 
règim local. 
 
Atès el plec de prescripcions tècniques i l’estudi econòmic que figuren en l’expedient. 
 
Atès que hi ha crèdit disponible per fer front a la despesa, a la partida 01 1641 22706 “Concessió 
Cementiri municipal”. 
 
Atès que el termini del contracte de gestió dels cementeris d’Artà i de la Colònia de Sant Pere serà de 
vint anys, comptador des del dia de la formalització del contracte, i atès que es podrà aplicar dues 
pròrrogues a  aquest contracte, una de 3 anys i una altra de 2 anys, de mutu acord de les dues parts, per 
acord exprés de l’òrgan de contractació abans de la finalització. 
 
Atès que el tipus de licitació que l’Ajuntament abonarà al contractista, amb caràcter anual, s’apuja a 
77.105,06 euros sense IVA, i l’IVA són 16.192,06 euros (21 %), és a dir, que el total sense IVA és de 
77.105,06 euros, i el total amb IVA, 93.297,12 euros. Atès que aquest tipus podrà ser millorat a la baixa 
a l’oferta que els licitadors presentin. Atès, per tant, que el valor estimat del contracte s’apuja a 
1.927.626,49 euros amb l’IVA exclòs, per la qual cosa l’òrgan competent per efectuar aquesta 
contractació i tramitar l’expedient, de conformitat amb la disposició addicional segona del text refós de 
la Llei de contractes del sector públic, aprovat pel Reial decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, 
serà el Ple de l’Ajuntament. 
 
Atès que, amb data 15 de novembre de 2013, es va emetre informe de la Secretaria de l’Ajuntament 
sobre la legislació aplicable i el procediment a seguir, i atès que, de conformitat amb aquest, l’òrgan 
competent per efectuar aquesta contractació i tramitar l’expedient i, de conformitat amb la disposició 
addicional segona del text refós de la Llei de contractes del sector públic, aprovat pel Reial decret 
legislatiu 3/2011, de 14 de novembre, serà el Ple de l’Ajuntament. 
 
Atès que s’han redactat i incorporat el Plec de clàusules administratives que ha de regir la contractació, 
mitjançant concessió, de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la Colònia de Sant Pere 
amb tramitació urgent. 
 
Atès que la legislació aplicable és la següent: 
 
— Els articles 8, 22, 53, 109, 110, 132, 133, 138 i següents, 150 i següents, 157 a 161, 275 a 289 i 
disposició addicional segona del text refós de la Llei de contractes del sector públic, aprovat pel Reial 
decret legislatiu 3/2011, de 14 de novembre. 
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— El Reial decret 817/2009, de 8 de maig, pel qual es desplega parcialment la Llei 30/2007, de 30 
d’octubre, de contractes del sector públic. 
— El Reial decret 1098/2001, de 12 d’octubre, pel qual s’aprova el Reglament general de la Llei de 
contractes de les administracions públiques (articles vigents després de l’entrada en vigor del Reial 
decret 817/2009, de 8 de maig). 
— La Llei 30/1992, de 26 de novembre, de Règim jurídic de les administracions públiques i del 
procediment administratiu comú. 
 
Per tot això, s’eleva al Ple la següent  
 
PROPOSTA D’ACORD: 
 
1. Aprovar l’expedient de contractació de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la 
Colònia de Sant Pere amb tramitació urgent, mitjançant procediment obert, diversos criteris 
d’adjudicació, convocant-ne la seva licitació. 

 

2. Aprovar el Plec de clàusules administratives particulars i el Plec de prescripcions tècniques que han 
de regir el contracte de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la Colònia de Sant Pere 
amb tramitació urgent mitjançant procediment obert, diversos criteris d’adjudicació.  
 
3. Autoritzar, en la quantia de 77.105,06 euros sense IVA (amb IVA, 16.192,06 euros, al 21 %), la 
despesa que, per a aquest Ajuntament, representa la contractació a què es fa referència. 
 
4. Publicar en el Butlletí Oficial de la província de les Illes Balears i en el Perfil del Contractant l’anunci 
de licitació, perquè durant el termini de vuit dies es puguin presentar les proposicions que es considerin 
convenients.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu el següent: 
 
- Que no es canvia la documentació que es va sol·licitar en la Comissió Informativa referent a rectificar 
el punt 6.  
- Al punt 9, a l’acreditació de l’actitud per a contractar, es parla de persones jurídiques i empreses 
comunitàries. No es preveu la possibilitat d’una empresa física. 
- Al punt 10, diu que troba una mica precipitat que sols es donin 8 dies, una vegada publicat al BOIB. 
 
Tot seguit, el portaveu del PSOE diu que el seu vot serà l’abstenció per dos motius: 
 
-Per la manca de previsió per part de l’òrgan pertinent, cosa que ha provocat que només hi hagi 8 dies 
per presentar ofertes, cosa que farà que moltes empreses i persones no es puguin presentar en perjudici 
del poble. 
-Per la documentació que se’ls ha enviat. 
 
Tot seguit, el regidor del PP, Sr. Servera, diu que s’abstendran en la votació, per no haver canviat la 
documentació després del que varen dir a la Comissió Informativa. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que hi votarà en contra, per no haver intentat la internalització 
del servei. Diu que troba a faltar clàusules socials en el Plec de clàusules administratives. Finalment, 
reitera que hi votarà en contra. 
 
El batle diu que el document que avui se sotmet a votació és el que es va dictaminar en les comissions 
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informatives; i també diu que s’hauria d’haver canviat. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 6 vots a favor (UIA i PI), 1 vot en contra (I. Verds) i 5 
abstencions (PSOE i PP): 
 
1. Aprovar l’expedient de contractació de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la 
Colònia de Sant Pere amb tramitació urgent, mitjançant procediment obert, diversos criteris 
d’adjudicació, convocant-ne la seva licitació. 

 

2. Aprovar el Plec de clàusules administratives particulars i el Plec de prescripcions tècniques que han 
de regir el contracte de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la Colònia de Sant Pere 
amb tramitació urgent mitjançant procediment obert, diversos criteris d’adjudicació.  
 
3. Autoritzar, en la quantia de 77.105,06 euros sense IVA (amb IVA, 16.192,06 euros, al 21 %), la 
despesa que, per a aquest Ajuntament, representa la contractació a què es fa referència. 
 
4. Publicar en el Butlletí Oficial de la província de les Illes Balears i en el Perfil del Contractant l’anunci 
de licitació, perquè durant el termini de vuit dies es puguin presentar les proposicions que es considerin 
convenients. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’ordre de demolició relativa a l’expedient 32/2012 

 
La secretària explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<1. Vist l’estat de l’expedient de protecció de legalitat urbanística 2012/2193-32, de conformitat amb 
el que disposen els articles 66.2 i 67 de la Llei 10/1990, de 23 d’octubre, de disciplina urbanística de les 
Illes Balears. 
 
2. Vist el Decret de Batlia de 17 de juliol de 2013, mitjançant el qual el batle, Sr. Jaume Alzamora 
Riera, delegà en el Ple de l’Ajuntament les competències sobre la resolució dels expedients de protecció 
de la legalitat urbanística. 
 
3. Vist que la instructora comunica a la Comissió Informativa general que correspon al Ple dictar l’ordre 
de demolició en els termes que tot seguit s’exposen, la qual cosa es fa constar al efectes que la Comissió 
pugui emetre, si així ho considera, el corresponent dictamen perquè sigui elevat a Ple. 
 
“Expedient de disciplina urbanística 2012/2193-32 

 
Vist l’expedient de protecció de la legalitat urbanística núm. 2012/2193-32, resulta que:   
 
Fets 
 
1. Segons l’acta d’inspecció formulada pels Serveis d’Inspecció Urbanística Municipals en data 4 de 
setembre de 2012, al polígon 13, parcel·la 606, del terme municipal d’Artà s’han realitzat obres 
consistents en la “Construcció d’habitatge de 96 m2 amb planta baixa aprox. de 80 m2 i planta pis aprox. 
de 16 m2” sense la llicència municipal d’obres. 
 
2. Per Decret de Batlia de 4 de desembre de 2012 , notificat dia 18 de desembre de 2012, es va requerir 
a la persona interessada, en la seva condició de propietària de l’immoble, perquè sol·licitàs, en el 
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termini de dos mesos comptadors des de la seva notificació, l’oportuna llicència municipal per legalitzar 
les obres esmentades amb l’advertiment que, transcorregut l’esmentat termini, si no s’instava 
l’expressada llicència o si la llicència fos denegada, l’instructor formularia proposta de restitució de 
l’immoble on s’han executat les obres il·legals al seu estat original a càrrec de l’obligat. 
 
3. Transcorregut el termini de dos mesos per sol·licitar la legalització d’aquestes obres, no es va 
sol·licitar cap tipus de llicència per a aquesta construcció. 
 
4. El 4 d’abril de 2013 es va formular la Proposta de demolició de les obres que no han estat 
legalitzades. Es donà el termini de 10 dies per presentar les al·legacions que es creguessin oportunes 
contra la proposta de demolició de les obres que s’havien duit a terme al  polígon 13, parcel·la 606. No 
s’ha presentat cap tipus d’al·legació a la proposta de demolició. 
 
5. A dia d’avui les obres objecte d’aquest expedient no han estat legalitzades, ni consta que s’hagi 
presentat cap projecte de legalització. 
 
6. En data 2 d’abril de 2013 es va dictar el Decret de Batlia que donà inici a l’expedient sancionador que 
s’ha instruït per a aquestes mateixes obres. En el curs d’aquesta instrucció l’interessat ha presentat 
al·legacions, s’ha obert un període de prova i s’han emès informes tècnics al respecte. Com a 
conseqüència de tot plegat, la descripció de les obres constitutives de la infracció urbanística han quedat 
definides com a “Reforma d’edificació existent de 16,28 m2 i ampliació de 75,72 m2”, tal com es 
descriu al Decret de Batlia de 28 d’octubre de 2013 que ha posat fi a l’expedient sancionador. 
 

Fonaments de dret  
 
1. De conformitat amb l’establert a l’article 67.1 de la Llei 10/1990, una vegada transcorregut el termini 
de deu dies sense que es presentin al·legacions, o desestimades aquestes, l’Ajuntament ha d’acordar la 
demolició de les obres, i concedir als interessats un termini a aquest efecte, adequat a les circumstàncies 
del cas, per procedir directament a la seva demolició, amb l’advertiment que l’Ajuntament ho executarà 
subsidiàriament en cas d’incompliment. 
 
Per tot això, es proposa al Ple l’adopció dels següents  
 
ACORDS:  
 
1. Ordenar al propietari de la parcel·la 606 del polígon 13 del terme municipal d’Artà la demolició de 
les obres consistents en “Reforma d’edificació existent de 16,28 m2 i ampliació de 75,72 m2”, d’acord 
amb la nova descripció de l’informe emès per l’arquitecta tècnica i l’arquitecta municipal en data 25 de 
juny de 2013, que s’han executat sense llicència municipal a la parcel·la esmentada, i restaurar 
d’aquesta manera la realitat física alterada al seu estat original. 
 
La demolició s’haurà de realitzar prèvia obtenció de la corresponent llicència que s’ha de sol·licitar en 
el termini màxim d’un mes, comptador des de la notificació de l’acord de demolició. Les obres 
d’enderrocament s’hauran d’executar en el termini màxim de cinc mesos, comptador des de la concessió 
de la llicència. 
 
2. Advertir l’interessat, obligat a demolir, que, en cas d’incompliment de l’ordre de demolició en el 
termini fixat o en cas de realització de tasques que no s’ajustin a les determinacions d’aquesta ordre de 
demolició, l’Ajuntament durà a terme la demolició, a costa de l’obligat pel sistema d’execució 
subsidiària, conforme a la normativa en vigor. 
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3. Notificar degudament aquest acord de demolició als interessats en forma legal.”>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que, abans de res, vol comentar que els hauria agradat tenir 
l’informe firmat de Secretaria que els varen anunciar que els donarien. Diu que, una vegada més, volen 
expressar que no és normal que es duguin expedients relativament recents, com són tots del 2012, quan 
al llistat que els passen hi ha expedients de 2008, 2009 i 2010. A més, diu que volen manifestar, una 
altra vegada, que els crea una mica de desconfiança aquest fet, perquè l’Equip de Govern sap, com ells, 
que la partida pressupostària per realitzar les oportunes demolicions és totalment insuficient. D’altra 
banda, vol tornar a manifestar que el grup socialista dubta de la voluntat d’aquest Equip de Govern per 
dur a terme una bona política urbanística i prova d’això és l’expulsió de l’Equip de Govern del regidor 
d’I. Verds. També són públiques les discrepàncies entre els dos grups que formen l’Equip de Govern pel 
que fa a la disciplina urbanística. Finalment, diu que també és públic, i així ho recollirà l’acta del 
plenari passat i també la dels anterior, els vots d’abstenció del màxim responsable d’aquesta corporació 
i de la regidora d’Urbanisme. Manifesta que s’abstindran en la votació. 
 
Així mateix, el portaveu del PSOE, Sr. Galán, demana el parer de la secretària de l’Ajuntament sobre 
aquest tema. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, està totalment d’acord amb allò que ha dit el portaveu del PSOE, en el 
sentit que l’informe sobre aquest tema ho emetin els serveis jurídics de l’Ajuntament. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que ell es dóna per informat per l’informe i l’advertiment que 
va fer el secretari accidental en el Ple del mes d’octubre i es dóna per informat de l’explicació que va 
donar la secretària interventora a les comissions informatives. Diu que vol resumir la diferència entre el 
que van dir la secretària interventora i el secretari accidental: la diferència radicava en el moment de 
l’advertiment del secretari accidental, si va ser en el moment oportú o no. Diu que la secretària va 
informar als reunits que ella no hagués informat més enllà del moment en què s’hagués produït una 
manca de resolució per abstenció de la totalitat dels membres; en aquest cas, sí que hagués informat o 
advertit; això és la diferència, segurament, més substancial. Manifesta que, segons el seu criteri 
subjectiu, ha de lloar al secretari accidental, perquè el que va fer va ser informar i advertir, ja que opina 
que una advertiment es fa abans que se substanciïn uns fets; no sap com s’ha d’advertir una vegada que 
els fets s’han consumat. 
 
A més, en relació a l’informe que els han fet arribar i que segurament hi deuen haver moltes 
interpretacions, però que és la interpretació que se’ls ha fet arribar i a l’espera pel prec de la resta de 
partits de l’oposició que s’evacuï un nou informe més propi d’aquest Ajuntament, a la vista de l’apartat 
quart de l’informe a què es fa referència, a la vista que el vot és un acte íntim i subjectiu i al tema de la 
subjectivitat la secretària interventora del nostre ajuntament, que li va donar molta importància en les 
comissions informatives, el portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, diu que proposa la votació nominal en 
aplicació de l’article 93.2  de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local de les Illes 
Balears. 
 
A continuació, se sotmet a votació la utilització del sistema de votació nominal, la qual cosa, per 4 vots 
a favor (PSOE i I. Verds), 6 vots en contra (UIA i PI) i 2 abstencions (PP), no resulta aprovada per 
manca de quòrum en la votació. 
 
Finalment, els reunits acorden, per 1 vot a favor (I. Verds) i 11 abstencions (UIA, PI, PSOE i PP): 
 
1. Ordenar al propietari de la parcel·la 606 del polígon 13 del terme municipal d’Artà la demolició de 



 13

les obres consistents en “Reforma d’edificació existent de 16,28 m2 i ampliació de 75,72 m2”, d’acord 
amb la nova descripció de l’informe emès per l’arquitecta tècnica i l’arquitecta municipal en data 25 de 
juny de 2013, que s’han executat sense llicència municipal a la parcel·la esmentada, i restaurar 
d’aquesta manera la realitat física alterada al seu estat original. 
 
La demolició s’haurà de realitzar prèvia obtenció de la corresponent llicència que s’ha de sol·licitar en 
el termini màxim d’un mes, comptador des de la notificació de l’acord de demolició. Les obres 
d’enderrocament s’hauran d’executar en el termini màxim de cinc mesos, comptador des de la concessió 
de la llicència. 
 
2. Advertir l’interessat, obligat a demolir, que, en cas d’incompliment de l’ordre de demolició en el 
termini fixat o en cas de realització de tasques que no s’ajustin a les determinacions d’aquesta ordre de 
demolició, l’Ajuntament durà a terme la demolició, a costa de l’obligat pel sistema d’execució 
subsidiària, conforme a la normativa en vigor. 
 
3. Notificar degudament aquest acord de demolició als interessats en forma legal. 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal del Pi – Proposta pes les Illes, 

contra la privatització dels aeroports de les Illes Balears i a favor d’un model de gestió 

individualitzat i amb participació decisiva de les institucions balears 
 
La regidora del PI, Sra. Sureda, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu. 
 

<<Exposició de motius 
 
L’anunci per part del Consell Consultiu de Privatitzacions de l’aprovació de la privatització de 
l’empresa estatal Aena-Aeropuertos, SA, inicia un procés que pot donar com a resultat un model 
aeroportuari en què un reduït grup d’inversors controlin de forma conjunta la totalitat dels aeroports de 
l’Estat espanyol. 
 
Aquest procés cobra una especial importància per a les Illes Balears, on la mobilitat dels seus ciutadans 
depenen gairebé exclusivament del transport aeri; per tant, aquest procés de privatització pot generar 
molta inseguretat per als ciutadans d’aquesta comunitat. 
 
A més, s’ha de tenir en compte que els aeroports són la porta d’entrada de la pràctica totalitat dels 
turistes i, per tant, qualsevol canvi en el model de gestió i de propietat pot afectar negativament el 
principal motor de la nostra economia.  
 
Posar el nostres aeroports en mans d’un reduït grup empresarial, que prioritzarà els interessos 
econòmics per sobre dels generals, és un risc que la nostra comunitat no es pot permetre i manco dins 
un context de crisi generalitzada com l’actual. Els nostres aeroports no han d’estar al servei del compte 
de resultats d’Aena o d’un grup d’inversors, sinó al servei d’aquesta terra, de les seves empreses i de la 
seva gent. La gestió privada d’un servei tan estratègic, en règim de monopoli i sense control per part de 
les nostres institucions, és un risc que no ens podem permetre, ja que afecta un element essencial de la 
nostra economia (el turisme) i del nostre benestar (la connectivitat).  
 
Un altre risc afegit i molt preocupant és la influència negativa que pot tenir aquest procés de 
privatització sobre les illes de Menorca i Eivissa, les quals veuen sotmeses les seves rutes a declaracions 
d’obligació de servei púbic i que aquest procés pot empitjorar encara més la seva escassa connectivitat. 
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El Parlament de les Illes Balears aprovà per unanimitat al febrer de 2011 una iniciativa per demanar al 
Govern central que excloguessin d’una possible privatització els aeroports de Balears, alhora que en 
sol·licitava una cogestió conjunta, dels centres aeroportuaris, sempre tenint en compte les necessitats 
dels ciutadans per sobre dels interessos privats. En contra de la privatització també s’han  manifestat, en 
diferents ocasions, associacions empresarials, molt recentment la Federació Hotelera i la Cambra de 
Comerç de Mallorca, sindicats, etc., en definitiva la societat civil balear. 
 
Tal com s’ha pogut constatar als darrers anys, el conjunt dels aeroports de Balears, al contrari que els de 
la majoria de l’Estat, són rendibles econòmicament i els seu beneficis es destinen a cobrir les immenses 
pèrdues d’altres aeroports de la xarxa d’Aena, fruits d’errònies decisions polítiques. Entenem que 
aquests beneficis haurien de ser una eina que generàs recursos per a la nostra economia i que permetés 
una major competitivitat a través d’una baixada de les taxes aeroportuàries. 
 
En base a tot això, es proposa al Ple de l’Ajuntament d’Artà que adopti el següents 
 
ACORDS: 
 
1. Manifestar el rebuig al procés de privatització d’Aena pel que afecta als aeroports insulars, ja que no 
es té en compte l’opinió d’aquesta comunitat autònoma, posada de manifest en el Parlament de les Illes 
Balears.  
 
2. Manifestar el rebuig a l’informe del Consell Consultiu de Privatitzacions que, en cap moment, no fa 
menció sobre la funció social dels aeroports insulars, ni sobre la participació de les comunitats 
autònomes a la seva gestió. 
  
3. Demanar que els aeroports illencs, atesa la seva peculiaritat d’interès públic i general per a la seva 
població, quedin exclosos d’aquest procés de privatització en conjunt, ja que l’economia i el 
desenvolupament de les Illes Balears han de dependre de la nostra realitat social i turística.   
 
4. Instar el Govern de les Illes Balears a fer les passes necessàries perquè, en la gestió dels aeroports de 
Balears, es tengui en compte que els nostres aeroports compleixen una funció social i econòmica 
essencial per a una comunitat insular com la nostra i que, per tant, han de ser gestionats de manera 
individualitzada, amb una participació decisiva de les nostres institucions. 
 
5. Notificar el contingut d’aquest acord al Consell Consultiu de Privatitzacions, a l’empresa Aena, SA, 
al Ministeri d’Indústria del Govern d’Espanya i al Govern balear.>> 
 
El batle manifesta la seva conformitat. Diu que podrien anar més lluny i demanar la gestió directa del 
Govern de les Illes Balears. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que hi votarà a favor. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, llegeix la seva intervenció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El Govern de Mariano Rajoy du dos anys treballant per posar en valor a AENA. 
 
En primer lloc, aplicant una política d’austeritat i reducció de despeses, que només al 2012 provocà un 
estalvi de 200 milions d’euros. En aquests moments l’organisme públic disposa de 600 milions d’euros 
en caixa. 
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Aquest Govern planteja l’entrada de capital privat que millori l’eficiència, la competitivitat i la fortalesa 
d’AENA, fomentant, al mateix temps, el seu desenvolupament internacional. 
 
Pels aeroports d’AENA viatgen 200 milions de passatgers i el Govern vol incrementar la seva 
competitivitat. En aquests moments, el Ministeri de Foment està concretant el procés d’entrada de 
capital privat, però no ha xerrat en cap moment de privatitzar el 60 % dels aeroports, com s’ha publicat 
en diferents mitjans de comunicació. 
 
Simplement compta amb el dictamen del Consell Consultiu de Privatitzacions, una entitat independent, 
l’informe del qual és preceptiu però no vinculant, per la qual cosa no hi ha res decidit. 
 
El Ministeri de Foment no es marca terminis per a l’entrada de capital privat i serà finalment el Consell 
de Ministres qui decidirà.>> 
 
Finalment, el portaveu del PP diu que votaran en contra de la moció. 
 
El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, manifesta la seva conformitat i diu que hi votarà a favor. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 10 vots a favor (UIA, PI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP): 
 
1. Manifestar el rebuig al procés de privatització d’Aena pel que afecta als aeroports insulars, ja que no 
es té en compte l’opinió d’aquesta comunitat autònoma, posada de manifest en el Parlament de les Illes 
Balears.  
 
2. Manifestar el rebuig a l’informe del Consell Consultiu de Privatitzacions que, en cap moment, no fa 
menció sobre la funció social dels aeroports insulars, ni sobre la participació de les comunitats 
autònomes a la seva gestió. 
  
3. Demanar que els aeroports illencs, atesa la seva peculiaritat d’interès públic i general per a la seva 
població, quedin exclosos d’aquest procés de privatització en conjunt, ja que l’economia i el 
desenvolupament de les Illes Balears han de dependre de la nostra realitat social i turística.   
 
4. Instar el Govern de les Illes Balears a fer les passes necessàries perquè, en la gestió dels aeroports de 
Balears, es tengui en compte que els nostres aeroports compleixen una funció social i econòmica 
essencial per a una comunitat insular com la nostra i que, per tant, han de ser gestionats de manera 
individualitzada, amb una participació decisiva de les nostres institucions. 
 
5. Notificar el contingut d’aquest acord al Consell Consultiu de Privatitzacions, a l’empresa Aena, SA, 
al Ministeri d’Indústria del Govern d’Espanya i al Govern balear. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten el grup municipal d’I. Verds i el grup 

municipal del PP, relativa a instar el batle d’Artà a promoure la revisió d’ofici dels expedients de 

contractació pels quals es va adjudicar de manera externa a l’exarquitecte municipal la redacció i 

direcció de diferents obres, com ara les d’embelliment i pavimentació dels carrers de Ciutat i 

d’Antoni Blanes, de remodelació del Cementeri Municipal d’Artà, de construcció del Poliesportiu 

Municipal d’Artà i de la Colònia de Sant Pere i la construcció del Teatre Municipal, amb 

declaració de nul·litat dels actes, si s’escau, i depuració de responsabilitats 
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El portaveu d’I. Verds, Sr. Caldentey, llegeix la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
 
1. Atesos els perjudicis econòmics i ambientals resultants de diferents obres municipals, el projecte i la 
direcció de les quals han anat a càrrec de l’exarquitecte d’aquest Ajuntament, Mateu Carrió, sense que 
tenguem constància de l’aplicació, pel que fa a l’adjudicació dels encàrrecs, dels corresponents 
procediments obligatoris pel que fa a contractació pública. 
 
2. Ateses les conclusions 2a i 3a de l’informe emès pel gabinet d’advocats Mir i Lagos el passat mes de 
juny, relatiu a la “compatibilitat de les factures emeses i cobrades per Mateu Carrió Muntaner de 
l’Ajuntament d’Artà amb motiu dels diferents treballs realitzats en relació al Projecte i obra del Teatre 
municipal d’Artà, després de les sentències dictades per la Sala Social del TSJIB en data 29 de 
novembre de 2005, que confirma l’anterior dictada pel Jutjat Social núm. 4 de Palma, amb motiu de la 
demanda interposada pel Sr. Carrió contra l’Ajuntament d’Artà per extinció de contracte laboral. Amb 
valoració de possibles responsabilitats i de formulació de reclamació econòmica si s’escau”, a saber: 
“SEGUNDA.- La contratación directa por el Ayuntamiento de Artá del Sr. Mateo Carrió en los contratos 
administrativos para la redacción, ejecución y dirección de obras promovidas por el Ayuntamiento no se 
ajusta a los principios que deben regir la contratación pública. TERCERA.- La irregular y reiterada 
contratación por el Ayuntamiento de Artà de los servicios de D. Mateo Carrió podría subsumirse en las 
conductas penales tipificadas en los arts. 404 y 405 CP, dimanándose por la aplicación de dichos 
preceptos responsabilidad penales para las autoridades, funcionarios públicos, como para el propio Sr. 
Carrió. Ahora bien, de conformidad a lo establecido en el art. 131 CP, la responsabilidad penal se habría 
extinguido por prescripción.” 
 
3. Atès que aquest grup municipal ha demanat, recentment (com a mínim, des del passat mes de juliol), 
sense haver obtingut cap resposta convincent per part del batle d’Artà, Jaume Alzamora, en relació a la 
revisió d’ofici dels actes administratius corresponents a la contractació de M. Carrió com a redactor dels 
projectes i director arquitecte de les obres de l’edifici del Teatre i dels carrers de Ciutat i d’A. Blanes, 
més enllà, després d’insistir i inquirir-ne de manera detallada, de rebre còpia d’una suposada “Acta de 
recepció de les obres dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes” de 25 de juny de 2002, que ens resulta 
més que problemàtica particularment per l’absència de tot senyal que l’Ajuntament efectivament rebés 
les obres en bon estat i d’acord amb les quantitats econòmiques assignades (resumidament: no s’hi 
observa la firma de la secretària interventora municipal, ni de cap altre tècnic funcionari de la casa). 
 
4. Atès que aquesta manca d’actuacions ni explicacions mínimament convincents contrasta fortament 
amb les declaracions del Sr. B. Gili, primer tinent de batle, a un mitjà de comunicació el passat mes 
d’agost (Diario de Mallorca, de 02-08-2013), en què, interrogat per les molèsties provocades, en el 
c/ de Ciutat, per les males olors que s’hi donen especialment els mesos d’estiu i els perjudicis als 
restaurants i bars del carrer, responia que tot indicava que les molèsties tenen a veure amb les obres 
anteriorment esmentades, apuntant com a responsable d’aquestes a l’exarquitecte municipal, 
responsable també d’obres problemàtiques i molt costoses, com ara les de l’edifici del Teatre i el 
Cementeri municipal. 
 
5. Atès que aquesta corporació ha acordat, en dates recents, mocions amb objectiu de depurar 
responsabilitats, polítiques i administratives, en casos de final molt perjudicial per a l’Ajuntament i, en 
definitiva, per a les veïnades i els veïnats d’Artà i de la Colònia, com ara la moció presentada pel grup 
municipal del Partit Popular, relativa a la sentència sobre el conveni urbanístic del Poliesportiu de la 
Colònia de Sant Pere, aprovada per unanimitat el 31 de juliol de 2012. 
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Per aquests motius, es proposa al Ple que adopti el següent 
 
ACORD: 
 
Instar el batle a promoure la revisió d’ofici dels expedients de contractació pels quals es va adjudicar de 
manera externa a l’exarquitecte municipal la redacció i la direcció de diferents obres, com ara les 
d’embelliment i pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes, de remodelació del Cementeri 
Municipal d’Artà, de construcció del Poliesportiu Municipal d’Artà i de la Colònia de Sant Pere i la 
construcció del Teatre Municipal, i arribar a la declaració de nul·litat dels actes, si s’escau, i a la 
depuració de responsabilitats.>> 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que es important iniciar la revisió i depurar responsabilitats, 
sobretot perquè en futures ocasions no es tornin a repetir aquests errors. Diu que hi votarà a favor. 
 
El portaveu del PI, Sr. Gili, dóna l’enhorabona als portaveus d’I. Verds i PP per posar-se d’acord en 
redactar una moció. Finalment, diu que el risc que corre l’Ajuntament és que el Consell Consultiu torni 
l’expedient per considerar que no és procedent la revisió dels expedients. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 9 vots a favor (PI, PSOE, PP i I. Verds) i 3 vots en contra (UIA), 
instar el batle a promoure la revisió d’ofici dels expedients de contractació pels quals es va adjudicar de 
manera externa a l’exarquitecte municipal la redacció i la direcció de diferents obres, com ara les 
d’embelliment i pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes, de remodelació del Cementeri 
Municipal d’Artà, de construcció del Poliesportiu Municipal d’Artà i de la Colònia de Sant Pere i la 
construcció del Teatre Municipal, i arribar a la declaració de nul·litat dels actes, si s’escau, i a la 
depuració de responsabilitats. 
 
  
8. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’octubre de 2013 i de dia 18 de 

novembre de 2013 

 
Es dóna compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes d’octubre de 2013 i de dia 18 de 
novembre de 2013. 
  
Els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
9. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que el PP, el PSOE i Iniciativa Verds han presentat escrits de precs i preguntes, 
els quals es llegeixen a continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
Preguntes 

 
1. Ens poden dir en quin punt es troba la possible compra del solar on s’instal·larà el Punt Verd de la 
Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: S’ha negociat amb la propietat el preu de la compra. 
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- Ens poden dir el cost de la compra? 
 
Resposta: Segons consta en l’estudi econòmic i financer que acompanya les NS, el valor del solar és de 
31.035,10 euros. A aquest cost, se li ha d’afegir l’augment de l’IPC des del febrer de 2009, data 
d’aprovació d’aquesta valoració. Això suposaria un cost de 34.200,68 euros. 
 
- On està situat? 
 
Resposta: A la parcel·la 2 del polígon 4. 
 
2. Ens poden dir quantes barreres arquitectòniques han eliminat aquest darrer mes? 
 
Resposta: Dues, amb la reconstrucció de les voravies de la Gran Via. 
 
3. Ens poden dir la data aproximada en la qual es farà efectiu el trasllat de les oficines de la Policia 
Local al local de l’IBAVI? 
 
Resposta: No hi haurà trasllat d’oficines de la Policia Local a l’IBAVI. 
 
4. Ens poden dir si ja han començat les actuacions per eradicar o llevar, de manera definitiva, les herbes 
als carrers d’Artà i de la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: Sí. I la intervenció ja està acabada. Ara tornen néixer herbes i ens hi haurem de tornar a posar. 
 
5. Tenen pensat arreglar les llambordes del carrer de Ciutat? 
 
Resposta: Es van reparant periòdicament. 
 
- Ens poden dir quin ha estat el cost econòmic d’aquestes reparacions dins els darrers 10 anys, malgrat 
que sigui de manera aproximada? Quin? 
 
Resposta: És molt difícil determinar els costos, ja que s’hauria de fer una recerca exhaustiva de factures 
concretes. I, per altra banda, hi ha les intervencions que hi ha fet la Brigada, que no estan documentades. 
Malgrat això, podem dir el següent: 
 
a) Durant els darrers 3 anys, una vegada al mes es dediquen 2 homes de la Brigada a reparar llambordes 
del c/ de Ciutat. 
b) Es fa servir un sac de cola cada vegada (uns 7 €).  
c) Fins ara no s’han comprat llambordes (es fan servir les que sobraren de les obres inicials, però ja 
s’acaben). 
 
És a dir:         Cost anual: 3.108 € 

  

 
 
 

 

 

 Preu/hora Total/dia Total anual   
    
Oficial      19,00 €      133,00 €   1.596,00 € 
Peó      17,00 €      119,00 €   1.428,00 € 
Material        7,00 €        84,00 € 
     3.108,00 € 
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6. Tenen pensat solucionar els temes d’olor o pudor que les clavegueres del carrer de Ciutat 
produeixen? 
 
Resposta: S’està mirant. 
 
- En cas afirmatiu, quan?  
 
Resposta: No ho sabem. 
 
7. Ens poden dir quants de viatges ha fet el camió de l’empresa Rebalim per la neteja de les clavegueres 
del carrer de Ciutat? 
 
Resposta: Sí. 
 
- En cas afirmatiu, quin és el número de viatges o actuacions d’aquest i el seu cost econòmic? 
 
Resposta: Segons les factures de 2013, s’han fet 7 actuacions per un cost de 1.443,55 euros. 
 
8. Ens poden dir què ha ingressat l’Ajuntament en concepte de taxes i impostos de 2013 a dia d’avui? 
 
Resposta: Sí. 
 
- En cas afirmatiu, poden dir les quantitats ingressades per taxes i per impostos? 
 
Resposta: 7.941.637,65 €. 
 
- En cas negatiu, quin és el motiu pel qual no poden donar aquesta informació a la ciutadania? 
 
9. Ens poden dir quina quantitat es va recaptar l’any 2012 en concepte de IBI? I enguany? 
 
Resposta: 3.220.102 € fins a 31/12/2012 i 3.349.352,35 € fins a 25/11/2013. 
 
- Quina quantitat no ha cobrat l’Ajuntament per aquest concepte a l’any 2012? 
 
Resposta: 410.141 € dins el 2012 (fins a 31 de desembre) i 280.891 € dins el 2013.  
 
-  I a l’any 2013? 
 
Resposta: 566.608 € a 25 de novembre. 
 
- Quines mesures pensa prendre o prendrà amb aquest sentit? 
 
Resposta: No hem de prendre cap mesura. Aquestes mesures es duen a terme dia a dia: fraccionaments 
de deute, embargaments, etc. 
 
10. Ens poden dir, a dia d’avui, quin és el deute de l’Ajuntament d’Artà? 
 
Resposta: Sí. 
 
- En cas afirmatiu, quin és aquest? 
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Resposta: A entitats bancàries, 6.807.917,41 €. 
 
- Quant es deu a proveïdors? 
 
Resposta: 248.529,45 €. 
 
11. Ens poden dir en quin termini paguen les factures als proveïdors? I quina ha estat la darrera que s’ha 
pagat? 
 
Resposta: En 48 dies (béns corrents i serveis). A Fruites Toni Pomar, SL, de data 25/09/2013, amb data 
d’entrada 18/10/2013, per import de 118,44 €. 
 
12. Ens poden dir si pensen prendre o prendran mesures per als “rebaixos peatonals”? 
 
Resposta: No entenc la pregunta. 
 
- En cas afirmatiu, quines seran aquestes mesures? 
 
13. Ens poden dir quines han estat les darreres feines que ha realitzat la màquina desbrossadora en els 
camins rurals? 
 
Resposta: Des que ha tornat està espatllat i no s’ha arreglat perquè estam pendents d’una reunió amb els 
batles el proper divendres per aclarir qui ho ha de pagar. 
 
14. Nosaltres pensam com molts d’artanencs i artanenques, coloniers i colonieres, que no poden veure 
totes les emissores de televisió que en l’actualitat ofereix la TDT. Què en pensa l’Equip de Govern? 
Quines mesures pensa prendre i quan?  
 
Resposta: A la Colònia i a una part d’Artà hi ha tots els canals que ofereix el repetidor d’Alfàbia. Hem 
sabut que el Govern ha realitzat gestions a Madrid per garantir el senyal de TDT en zones poc poblades  
(http://www.caib.es/govern/sac/fitxa.do?lang=ca&codi=1608305&coduo=6). L’Ajuntament va fer una 
petició per afegir les cadenes restants i varen contestar que, dins l’any 2014, hi tornarà haver una altra 
modificació de les freqüències; després, possiblement, es veuran més cadenes. Totes serà impossible. 
 
15. Ens poden donar una valoració respecte de les darreres reunions fetes amb col·lectius, empreses, 
comerços, etc., quant al tema de la recollida selectiva de residus sòlids? 
 
Resposta: La valoració és positiva, en general. Podríem dir que, potser, la participació ha estat una mica 
curta, però les aportacions fetes pels diferents col·lectius i reunions han estat positives i ens han permès 
poder tenir una millor informació i millors referències a l’hora d’elaborar el plec de condicions del nou 
sistema de recollida. 
 
16. Ens poden dir quan estarà feta l’auditoria respecte de la recollida de residus al terme municipal 
d’Artà? 
 
Resposta: S’ha sol·licitat l’informe de vida laboral de tots els treballadors en alta i històrics del Codi 
Compte de Cotització assignat al projecte de recollida de residus i neteja viària d’Artà; duplicat del TA 
de tots els treballadors que han treballat a la contracta; contractes de treball de tots els treballadors que 
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han format part de la contracta; i el TA i el contracte dels treballadors que no estaven assignats 
exclusivament a aquest projecte. Un cop es disposi d’aquesta informació, es podrà tancar l’auditoria. 
 
17. Pensen complir amb el compromís aprovat per plenari de cercar responsabilitats polítiques respecte 
al Poliesportiu de la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: Sí. Fa dues setmanes ens va arribar l’expedient judicial i s’ha transmès a l’advocat per tal que 
pugui fer l’informe jurídic encarregat. 
 
18. Ens poden dir què s’ha pagat en concepte d’indemnització pel tema del Poliesportiu abans 
esmentat? 
 
Resposta: Al 2012, 336.957,29 €; al 2013, 344.450,84 €; i al 2014, estan pressupostats 335.000 €. 
 
19. Ens poden dir si pensen arreglar el clavegueram de tot el municipi d’Artà? 
 
Resposta: No està previst, de moment. 
 
- En cas afirmatiu, ja n’han arreglat cap? Quants i a on? 
 
20. Ens poden dir si han canviat algun senyal de trànsit? 
 
Resposta: Sí. S’ha posat un senyal de direcció obligatòria a la dreta al carrer del Pontarró, des de Sant 
Francesc. 
 
- En cas afirmatiu, quants i a on? 

 
21. Ens poden dir quantes persones varen cobrar ajudes l’any 2012? 
 
- En cas afirmatiu, quantes? I l’import total d’aquestes? 
 
22. Ens poden dir quantes persones cobren ajudes enguany? 
 
Resposta: El tècnics no han pogut mirar-ho exactament amb aquests dos dies, però us ho enviaré per 
correu o que m’ho poden fer per a la propera sessió (han dit que les tornaran fer). 
 
23. Ens poden dir quanta gent nouvinguda està censada al municipi d’Artà? 
 
Resposta: Miraré de contestar les dues preguntes alhora. No és el mateix “empadronat” que “censat”. 
Estan “empadronades” totes les persones que viuen en el municipi, independentment de l’edat i la 
nacionalitat. El cens està format per persones majors de 18 anys que tenen dret a votar segons el procés 
electoral de què es tracti. 
 
Els extracomunitaris (bolivians, equatorians, etc.) només poden votar a les eleccions municipals si hi ha 
acord específic per a aquell procés per part del país d’origen. Per tant, a les pròximes eleccions no 
voten. 
 
Els comunitaris (països de la Unió Europea) poden votar a les eleccions locals i a les del Parlament 
Europeu si es troben inscrits en el cens (ho han de sol·licitar prèviament). 
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Els espanyols poden votar als tres processos electorals. 
 
És a dir, a les pròximes eleccions votaran els espanyols i els comunitaris que ho hagin demanat i, en 
aquest cas, el cens actualitzat el mes de novembre és el següent: 
 
- Espanyols                 5.042 
- Estrangers                    229 
- Total                         5.271 
 
El total de persones empadronades a Artà és el següent: 
 
- Espanyols         6.240 
- Estrangers           1.865 
- Total                      8.065 
 
I el total de persones majors de 18 anys empadronades a Artà és el següent:        
 
- Espanyols          5.045 
- Estrangers        1.531 
- Total                 6.576 

 

- En cas afirmatiu, quanta? I quin és el cens de persones empadronades o censades al municipi a dia 
d’avui? 

 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA INICIATIVA VERDS 
 
Precs 

 
- Demanam novament que es valori la possibilitat d’habilitar, com a zona d’esbarjo i ús amb presència 
permesa als cans, l’espai municipal que hi ha entre el Parc de Bombers d’Artà i el torrent; així mateix, 
que es tengui present la necessitat d’espais públics on la presència de cans estigui permesa, a la zona 
que ens heu informat que “properament” es netejarà amb la col·laboració d’associacions (es Pujols d’en 
Terres o ses Quintes). 
 
Resposta: Es valorarà. 
 
- Demanam que es facin públiques les relacions mensuals de despeses dels regidors de l’Equip de 
Govern originades en l’exercici del seu càrrec (telèfon, dietes, maquinari, mòbils, etc.). 
 
Resposta: D’acord. 
 
Preguntes 

 

Espais públics 

 
1. Se sap res de Demarcació de Costes, pel que fa al camí de Caloscamps (esllavissada i pèrdua de 
terreny en zona de trànsit, just a l’alçada de la cala del mateix nom)? 
 
Resposta: No. 
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- Quines han estat les actuacions al respecte de l’Ajuntament, i quan? 
 
2. Se sap res d’aquest mateix organisme i/o del Ministeri corresponent, pel que fa a la revisió del domini 
públic maritimoterrestre i servitud de protecció que correspon a la illeta del Molí d’en Regalat? 
 
Resposta: No. 
 
- Quines han estat les actuacions al respecte de l’Ajuntament, i quan? 
 
Resposta: Al darrer any, cap. 
 
- Ens poden explicar en quin estat es troba actualment la qüestió? 
 
Resposta: No. 
 
3. Ens poden aproximar la data d’inici de les actuacions dirigides a la neteja i habilitació com a zona de 
passeig i esbarjo de l’espai conegut com es Pujols d’en Terres o ses Quintes? 
 
Resposta: Prest. 
 
- Quin és el motiu pel qual encara no s’ha fet? 
 
Resposta: Estam pendents de l’informe de la Conselleria de Medi Ambient. 
 
- Es continua disposant de compromís de col·laboració, a aquest efecte, d’alguna associació local? 
Quina? 
 
Resposta: Sí. El Club de la Tercera Edat, el Club de la Segona Edat, el Club d’Atletisme i el Club 
Ciclista. 
 
4. Segons ens va informar el batle a la darrera sessió ordinària del Ple, “fa estona” que s’analitza el tipus 
de bé que és el recinte de Sant Salvador i murades, així com la plaça de l’Església. En declaracions al 
diari Ara Balears, “Fa un mes, detectàrem que les murades no consten com a propietat del poble ni de 
ningú”, així com que [la voluntat de l’Ajuntament és] “inscriure aquests elements perquè puguin ser de 
propietat municipal”. 
 
- Quines passes, més enllà de la detecció del fet de la no-inscripció, s’han donat fins a dia d’avui, i 
quan? 
 
Resposta: S’ha encarregat a Toni Picazo la recerca documental sobre aquest tema fa aproximadament 1 
mes, després del darrer plenari ordinari. 
 
- En quina fase ens trobam? 
 
Resposta: A l’espera de l’informe de Toni Picazo del resultat de la recerca documental. 
 
- Quines passes s’han fet de cara a inscriure l’edifici de l’Ajuntament? 
 
Resposta: S’han cercat les notes registrals de totes les propietats de l’Ajuntament ubicades a la plaça de 
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l’Ajuntament per anar a la notaria i fer una escriptura d’agrupació de totes. 
 
A més s’ha encarregat un informe tècnic de medició i un plànol de tots els immobles més els vials i la 
plaça de l’Ajuntament per poder fer un certificat d’antiguitat per poder dur a la notaria i poder signar 
una escriptura d’obra antiga. 
 
- Si és cap, per quin motiu? 
 
- No és preceptiu? 
 
Residus 

 
1. Què ha recaptat l’Ajuntament pels envasos d’ençà que ha assumit la gestió dels iglús dins del terme 
municipal d’Artà? 
 
Resposta: Res. 
 
- Què ha costat la seva recollida i transport a l’estació de transferència de Manacor? 
 
Resposta: No ho sabem. 
 
- Quantes tones de vidre ha recollit des d’aquell moment? 
 
Resposta: 351,9. 
 
- Què n’ha recaptat? 
 
Resposta: Res. 
 
- Si és res, per quin motiu? 
 
Resposta: No està signat el conveni amb Ecovidrio. 
 
- Què ha costat la seva recollida i transport a l’estació de transferència de Manacor? 
 
Resposta: No ho sabem. 
 
- Quantes tones de paper/cartó ha recollit des d’aquell moment? 
 
Resposta: 236. 
 
- Què n’ha recaptat? 
 
Resposta: Res. 
 
- Si és res, per quin motiu? 
 
Resposta: El conveni amb Ecoembes no té en compte el paper i s’haurà de firmar un altre conveni amb 
SAICA o una altra empresa. 
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- Què ha costat la seva recollida i el transport a l’estació de transferència de Manacor? 
 
Resposta: No ho sabem. 
 
- Quines quantitats per tona ofereixen les empreses que compren aquest material (p. ex., 
BARESA/SaicaNatur)? 
 
Resposta: No ho sabem. 
 
2. Quines quantitats dels diferents residus (bateries, petits aparells electrònics —carregadors de telèfons 
mòbils, etc.—, CD i DVD, bombetes al·lògenes i de baix consum, etc.) s’han recollit a les 
minideixalleries instal·lades al municipi la primavera de 2013, en virtut de conveni amb l’empresa 
Blipvert? 
 
Resposta: No ho sabem. 
 
3. Quantes tones de ferralla s’han recollit dels serveis municipals d’Artà (Punt Verd) d’ençà que es va 
contractar l’empresa BALTECMA per a la recollida i tractament de materials d’obra amb components 
d’amiant (“uralita”)? 
 
Resposta: No disposam d’aquesta informació. 
 
- Quin valor s’ha donat a aquest residu (ferralla), per compensació a les factures de l’empresa que recull 
i tracta la uralita? 
 
- Quanta uralita ha recollit l’empresa esmentada? 
 
- Quin cost ha tengut aquest servei de recollida i tractament? 
 
- Quines quantitats totals ha facturat l’empresa esmentada, per tots els residus que recull i tracta? 
 
- Quin estalvi ha suposat la compensació en les factures d’aquesta empresa, per endur-se’n la ferralla 
generada a Artà i gestionada en origen pels serveis municipals? 
 
Interior 

 
1. Quins regidors han presentat les declaracions de la Renda, com a mínim i atès aquell nou model que 
ho fa obligatori, corresponents a l’exercici 2012? 
 
Resposta: Guillem Caldentey, Tolo Gili i Jaume Alzamora. 
 
- D’aquests, quins n’han sol·licitat la publicació a la web? 
 
Resposta: Guillem Caldentey, Tolo Gili i Jaume Alzamora. 
 
2. Quins programes de formació s’han ofert enguany als treballadors de la Brigada municipal? 
 
Resposta: Cursos obligatoris de nivell bàsic per temes d’amiant a 5 treballadors, 2 del Servei Municipal 
d’Aigües i 3 del Punt Verd. 
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- Quants i quins treballadors (per equips: residus, jardineria, obres, etc.) n’han pogut gaudir? 
 
3. En quina fase es troba la negociació dels convenis amb el personal laboral i amb el personal 
funcionari? 
 
Resposta: Està aturada. 
 
Urbanisme 

 
1. Es coneix què ha costat a l’Ajuntament el procediment judicial que va finalitzar amb sentència de 5 
de gener de 2011 del Jutjat Contenciós Administratiu núm. 3 i interlocutòria del mateix Jutjat de 21 de 
febrer de 2013? 
 
Resposta: De moment no tenim la quantitat, perquè estam pendents de la minuta de l’advocat. 
 
2. Quants expedients de demolició dels que obren en aquest Ajuntament es corresponen a infraccions en 
espais naturals protegits (ANEI, etc.)? 
 
Resposta: Ens remetem a la nostra resposta a la mateixa pregunta formulada a anteriors plenaris. 
(Resposta donada: “En aquest moment no es té aquesta dada. Caldria fer una revisió manual de tots i 
cadascun dels expedients,  tota que vegada que els més antics no estan informatitzats i fins i tot dels més 
moderns seria complicat fer una recerca informàtica en funció de si afecten o no espais protegits.”). 
 
3. Quants expedients de demolició/restabliment de la legalitat es troben en custòdia en els jutjats de 
Manacor per mor de les diligències per un cas de suposada malversació de cabals públics per part d’un 
funcionari de la casa? 
 
Resposta: Segons la relació de 6 de juny de 2013 que el tresorer de l’Ajuntament va lliurar al Jutjat 
d’Instrucció número 1 de Manacor, es troben en custòdia del Jutjat un total de 57 expedients d’infracció 
urbanística (sense distingir entre l’expedient de demolició i l’expedient sancionador). 
 
- Ens els poden enumerar? 
 
Resposta: Poden veure el PDF adjunt on es reprodueix la relació presentada al Jutjat amb els números 
d’expedients (s’han eliminat els noms dels interessats). 
 
- Hi ha algun motiu legal pel qual la tramitació d’aquells expedients no pugui tenir continuïtat? 
 
Resposta: S’hauria d’analitzar expedient per expedient la situació de l’expedient de demolició de 
cadascun d’ells. (De tota manera i atesa la seva antiguitat, es pot dir que segurament els expedients 
estan caducats i, fins i tot, en una part considerable, la infracció hauria prescrit). 
 
- Si és negatiu, se’ls ha donat continuïtat? 
 
- Si no se’ls ha donat continuïtat, per quin motiu? 
 
Resposta: La feina del Departament s’ha centrat en els expedients administratius que no estan caducats i 
que tenim a la sala. 
 
Patrimoni 



 27

 
- S’ha enviat al Consell de Mallorca la sol·licitud d’inici d’expedient de declaració com a béns d’interès 
cultural dels escars de Caloscamps? 
 
Resposta: No. 
 
- Quan? 
 
Resposta: De seguida que els recursos tècnics ens ho permetin. 
 
- Quines passes s’han donat fins ara de cara a la seva conservació i rehabilitació? 
 
Resposta: Cap. 
 
- Se sap gens si el termini que, per Conveni amb el Govern, tenia el Consell de Mallorca per a 
rehabilitar el Monestir de Bellpuig amb una quantitat provinent de Turespaña d’1.100.000 euros, ha 
finalitzat? 
 
Resposta: No. 
 
- Se sap gens si el Consell de Mallorca i/o el Govern de les Illes Balears ha/han demanat pròrroga per a 
poder dur a terme aquest projecte, no havent de tornar els doblers? 
 
- Quines són les actuacions de l’Equip de Govern respecte d’aquest projecte? 
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PSOE 
 

Precs 

 
- Demanam a l’Equip de Govern que informin al Consell de Mallorca de la necessitat de fer qualque 
actuació a la carretera de l’Ermita, ja que, quan hi ha plogudes com la d’aquests dies, té trams que 
poden ser perillosos. 
 
Resposta: D’acord. 
 
- Demanam a l’Equip de Govern que ja comencin a fer les campanyes d’informació del nou sistema de 
recollida selectiva porta a porta, ja que hi ha molts de rumors i dubtes al poble i aquesta seria la millor 
manera d’aclarir-los a la gent. 
 
Resposta: Començarem dia 4 de desembre. 
 
- Demanam a l’Equip de Govern que ens facin arribar un organigrama de les àrees de cada regidor, ja 
que cada vegada tenim menys clar quines àrees té cadascú. 
 
Resposta: No s’han modificat. 
 
Preguntes 

 

Esports 
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Poliesportiu 

 
1. Hi ha hagut algun canvi en les condicions de la concessió del Poliesportiu Na Caragol? 
 
Resposta: En principi no hi ha hagut canvis, simplement l’Ajuntament els ha proporcionat ajuda per tal 
de millorar el servei que es dóna als usuaris. 
 
- Han canviat les obligacions del concessionari? 
 
Resposta: No, les obligacions segueixen essent les mateixes, tot i que des de l’Ajuntament se’ls està 
donant suport en la neteja per tal que la concessionària dediqui més temps a altres aspectes que els clubs 
consideren importants, com pot ser el manteniment i el control de les instal·lacions. 
 
- Sap la regidora de les moltes queixes dels clubs que hi ha actualment pel que fa al servei que ofereix 
l’actual concessionari? 
 
Resposta: Es té constància de diferents queixes, que vénen essent les mateixes que hi ha hagut 
històricament al Poliesportiu (queixes de neteja, control de les instal·lacions, etc.), segurament causades 
perquè les obligacions que s’exigeixen al concessionari del Poliesportiu no s’ajusten a la realitat de les 
tasques que s’han de realitzar en aquestes instal·lacions que, amb els anys, s’han incrementat. Els clubs 
es queixen, però també són conscients, perquè així m’ho han manifestat, que les obligacions que 
s’exigeixen al concessionari per part de l’Ajuntament són poc realistes. 
 
- Sap la regidora que aquests passats dies el Poliesportiu es va quedar sense aigua calenta a causa de 
l’acabament del propà? 
 
Resposta: No en tenia constància. De tota manera, es parlarà amb el concessionari del Poliesportiu per 
tal que ens informi del que va succeir i amb la concessionària de la Piscina perquè també ens doni la 
seva versió, ja que ells també s’abasteixen dels dipòsits de gas propà i, com que hi ha dos dipòsits que 
contenen aquest tipus de gas i que es poden utilitzar indiferentment, si s’acaba el gas d’un dipòsit 
s’hauria de subministrar la instal·lació amb el gas de l’altra. Per tant, es demanaran explicacions als dos 
concessionaris per tal que això no torni passar, ja que la seva obligació és treballar coordinats per no 
perjudicar els usuaris. 
 
- Sap la regidora que l’alternador que ha de subministrar electricitat quan el llum se’n va es va quedar 
sense gasoil la setmana passada i no va poder realitzar la seva funció? 
 
Resposta: Sí, tenc constància que no es va posar en funcionament. El llum es va apagar dues vegades i 
la primera vegada jo ho vaig poder corroborar, perquè era al Poliesportiu. La segona vegada que es va 
apagar la concessionària de la Piscina em va telefonar per informar-me que l’alternador no s’havia posat 
en funcionament perquè no tenia gasoil. L’endemà de l’apagada hi va anar l’electricista de l’Ajuntament 
i, en principi, l’alternador està espatllat, però el problema que no es posàs en marxa no ve de no tenir 
gasoil. Avui encara es feia feina per arreglar-la. 
 
- Quines han estat les actuacions que ha realitzat per poder donar resposta als distints clubs? 
 
Resposta: Els clubs es queixen, bàsicament, que hi ha d’haver més control a les instal·lacions i el que 
s’ha fet és donar suport a la concessionària proporcionant una netejadora de l’Ajuntament que dedica 4 
hores diàries, de dilluns a divendres, a la neteja de grades, vestidors, passadissos, etc. Per contra, se li ha 
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dit al concessionari que ha de fer més tasques de control de les instal·lacions i de suport als clubs, a més 
de tot el que està establert al plec i, amb un tècnic de l’Ajuntament, se l’està encaminant a executar 
aquest control. 
 
Part de les queixes vénen, també, per part dels concessionaris de la Piscina, ja que hi ha maquinària i 
instal·lacions que són comunes a ambdues instal·lacions. Vist que a la concessionària de la Piscina 
també se la intenta ajudar des de l’Ajuntament des de fa bastants d’anys per tal d’adaptar la seva 
concessió a la realitat, seria injust no ajudar la concessionària del Poliesportiu per adaptar la seva 
concessió també a la realitat. Per tant, i pel que fa al manteniment de la maquinària comuna entre les 
instal·lacions del Poliesportiu i la Piscina, de cara al 2014 aquesta Regidoria es planteja que part dels 
convenis i les subvencions que l’Ajuntament té amb la concessionària de la Piscina municipal vagin 
lligats a fer el manteniment d’aquestes instal·lacions comunes. 
 
[El portaveu del PSOE retira les preguntes següents: 
 
- Hi ha netejadores de l’Ajuntament que van a netejar el Poliesportiu de forma contínua? 
- Per què? 
- S’ha signat ja el conveni per tal de subministrar biomassa al Poliesportiu? 
- Ens poden fer arribar una còpia del document signat?] 
 
2. Ens poder fer arribar els dos esborranys d’actes de les dues reunions que hi ha hagut del Consell 
Municipal d’Esports? 
 
Resposta: Sí, us les enviarem per correu electrònic. 
 
3. Ens poden dir la data de la Gala de l’Esport? 
 
Resposta: Dia 4 de gener. 
 
- Hi haurà algun canvi? 
 
Resposta: Encara estam elaborant el guió, ja veureu els canvis que hi pugui haver el dia de la gala. 
 
- Quin és el pressupost de la Gala de l’Esport? 
 
Resposta: Com a màxim, 2.391,99 €, que és el que queda a la partida “Gala de l’Esport”. 
 
4. Ens poden fer arribar una còpia del contracte que es va signar per a la concessió de les pistes de 
pàdel? 
 
Resposta: Sí, us el passarem per correu electrònic. 
 
5. S’ha fet cap contacte amb el concessionari de les pistes de pàdel? 
 
Resposta: No. 
 
Educació 

 
1. Amb què ha col·laborat l’Ajuntament d’Artà amb la “ruta del camí de ses padrines”? 
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Resposta: En rebre-les a l’arribada i acomiadar-les a la partida. Hi posàrem l’equip de so. 
 
- Hi ha hagut cap tipus d’aportació econòmica? 
 
Resposta: No. 
 
- Quina? 
 
2. Els nostres Serveis Educatius han fet algun tipus d’informe que aconselli la figura del policia 
tutor davant altres figures dels serveis socials o educatius? 
 
Resposta: No. 
 
3. Ens poden fer arribar aquest informe? 
 
4. Quin és l’import de la subvenció que rebrem per la figura del policia tutor? 
 
Resposta: Encara no se sap l’import que val el punt del Fons de Seguretat Pública. Per part de la 
Conselleria d’Administracions Públiques, ens han comunicat que ens han concedit 4 punts amb càrrec 
al Fons, i correspon 1 punt a l’Ajuntament per adherir-se al Programa de policia tutor. La Conselleria 
d’Administracions Públiques ens ha dit que, una vegada finalitzat el termini d’al·legacions de tots els 
ajuntaments, es farà el repartiment de punts i se sabrà què val 1 punt. A més, la Conselleria 
d’Administracions Públiques es farà càrrec de l’import de les nòmines del policia tutor durant els 6 
primers mesos. 
 
5. Durant quants d’anys? 
 
Resposta: Depèn de la convocatòria de la Conselleria d’Interior. 
 
6. I després de la subvenció, es mantindrà la figura del policia tutor? 
 
Resposta: S’anirà valorant, però si l’experiència és profitosa i té èxit, i no hi ha motius per retirar-la, 
continuarà. 
 
7. Ens poden fer arribar l’acta de la Junta de Govern Local on es va decidir implantar la figura del 
policia tutor? 
 
Resposta: No es va decidir en junta de govern. És una decisió presa arran de la discussió en comissions 
informatives. 
 
8. Què en pensa la regidora de Serveis Socials de la implantació del policia tutor? 
 
Resposta: La regidora de Serveis Socials segueix sense veure necessària aquesta figura, com no la veia a 
la legislatura anterior com a regidora d’Educació. Tenim un educador de carrer que fa feina juntament 
amb les escoles i la policia sempre ha fet les actuacions pertinents quan ha estat necessari. Seguesc 
pensant que hi ha altres figures que haurien de ser pagades des de la Conselleria d’Educació i que són 
més necessàries, amb la mateixa línia que ho feien els tècnics municipals. Així com estan les coses, crec 
que ens donen una subvenció puntual i que, com ha passat en moltes ocasions, després ens la llevaran i 
l’Ajuntament haurà de seguir donant el servei. Però, no obstant això, com que el regidor responsable ho 
va dur a debatre a comissions i, per majoria, es va trobar oportú sol·licitar-la, democràticament ho he 
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acceptat. 
  

El portaveu del PSOE demana un informe dels Serveis Educatius Municipals sobre la implantació 
del policia tutor. 
 
Circulació viària / Interior 

 
1. Quines passes s’han fet per poder donar resposta als distints acords de la moció presentada pels grups 
municipals I. Verds i PSOE referents a l’obertura d’espais públics de l’escola de Na Caragol i també 
dels patis de l’Institut? 
 
Resposta: La setmana passada em varen entregar els tres informes sol·licitats. Respecte de l’IES, dijous 
de la setmana passada vaig parlar amb Carlos Bonilla, de Planificació de Centres, qui em va comunicar 
que no revocarien, de moment, l’autorització per fer l’ús de les pistes de 2011, però em va demanar que 
arribàssim a un acord amb el Consell Escolar del centre. Per tractar aquesta qüestió, i no demorar-la 
més, dimecres, demà, hi ha convocat un consell escolar. 
 
2. Quin import es du fins ara recaptat, a l’any 2013, en concepte de multes de trànsit i d’estacionament? 
 
Resposta: 15.365 euros. 
 
3. Quin import hi ha pendent de recaptar en concepte de multes de trànsit i estacionament? 
 
Resposta: No se sap. 
 
Turisme 

 
A les passades comissions informatives, el batle ens va explicar que havia una nova “marca Artà”, 
Estimartà. Dijous 21 de novembre, al Diario de Mallorca va sortir una notícia on es mostrava la 
presentació d’un altra nova marca d’Artà. 
 
1. Quantes “marques Artà” tenim actualment? 
 
Resposta: El batle va explicar que es tractava d’una marca de valor, que s’integraria dins les estratègies 
de comunicació de l’Ajuntament; que s’havia escollit ESTIMARTÀ; i que aquesta marca de valor es 
trauria per primera vegada en la presentació del nou sistema de gestió de residus i del programa de 
festes de Nadal i Reis. I molt diferent és la marca del producte fet o elaborat a Artà de què es va fer 
ressò el Diario de Mallorca de 21 de novembre. De fet, si ja haguéssim tengut ben definida la marca de 
valor, hauria de formar part de les estratègies de comunicació per donar a conèixer la marca del 
producte fet o elaborat a Artà. 
 
2. Quines són? 
 
Resposta: Marca registrada només en tenim una “D’Artà”, marques de valor en podem tenir i crear 
moltes, de fet en aquests moments ja tenim “Artà sorprèn” i, ara, “Estimartà”. 
 
3. No creu que seria millor unificar-la en una de sola i que així faria millor la seva feina de promoció, ja 
que amb tantes marques un ja no sap si és d’Artà, si estima Artà o si Artà el sorprèn? 
 
Resposta: No. Crec que ben emprades es poden complementar i ajudar mútuament. 
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Festes 

 
1. Ja saben quin ha estat l’import del cost de les festes d’Artà? Quin és? 
 
Resposta: No han arribat totes les factures, però, a dia d’avui, duim gastats 57.143,83 euros. 
 
2. Ens poden fer arribar l’acta en la qual es feia la valoració de les festes? 
 
Resposta: Sí. 
 
3. Ja s’ha fet qualque comissió de les festes de Nadal? 
 
Resposta: Sí, dia 14 de novembre passat, a la Colònia. 
 
4. Hi ha qualque novetat per a les festes de Nadal i Reis d’enguany? 
 
Resposta: Destacable, no. 
 
Hisenda 

 
1. S’ha pagat la factura de l’empresa concessionària de la neteja viària en la qual se’ns requeria el 
pagament d’interessos? 
 
Resposta: No. 
 
Medi Ambient 

 
1. Com està el tema de l’auditoria a l’empresa Net i Fresc? 
 
Resposta: S’ha sol·licitat l’informe de vida laboral de tots els treballadors en alta i històrics del Codi 
Compte de Cotització assignat al projecte de recollida de residus i neteja viària d’Artà; el duplicat del 
TA de tots els treballadors que han treballat a la contracta; els contractes de treball de tots els 
treballadors que han format part de la contracta; i el TA i el contracte dels treballadors que no estaven 
assignats exclusivament a aquest projecte. Un cop es disposi d’aquesta informació, es podrà tancar 
l’auditoria. 
 
Personal 

 
1. Ja està en marxa el sistema de control d’accés d’entrades i sortides del personal? 
 
Resposta: S’estan fent les darreres proves. La idea final és que estigui operatiu a principis de gener. 

 
Urbanisme 

 
1. Quines passes s’han fet per donar acompliment als acords de plenari pel que fa als expedients de 
demolició 18, 19, 22, 25 i 26/2012? 
 
Resposta: S’ha practicat la notificació de les ordres de demolició dictades pel Ple: 
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- 18/19 i 25/2012: notificats el 4/10/2013 
- 26/2012: notificat el 7/10/2013 
- 22/2012: notificat el 17/10/2013 
 
2. Quines passes s’han fet per donar acompliment als acords de plenari pel que fa als expedients de 
demolició 27, 29, 30 i 31 de 2012? 
 
Resposta: S’ha practicat la notificació de les ordres de demolició dictades pel Ple: 
 
- 27/2012: notificat el 6/11/2013 
- 29/2012: notificat el 7/10/2013 
- 30/2012: notificat el 6/11/2013 
- 31/2012: notificat el 6/11/2013 
 
3. Quines seran les pròximes voravies que s’arreglaran amb finançament municipal? 
 
Resposta: A dia d’avui, no n’hi ha més de previstes. 
 
4. Es repercutirà l’import que ha costat fer les voravies de la Gran Via als propietaris dels solars? 
 
Resposta: No. 
 

 

Acords 

 

1. Acordar, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els assistents, 
aprovar l’acta de la sessió de 24 de setembre de 2013, després d’haver fet les correccions oportunes. 
 
7. Després de fer un canvi en l’ordre del dia, acordar, per 5 vots a favor (PI i PP), 1 vot en contra 
(I. Verds) i 6 abstencions (UIA i PSOE): 
7.1. Instar el Govern de les Illes Balears que aturi l’eliminació sistemàtica de la població de cabra 
mallorquina salvatge del parc de Llevant, de manera que s’eviti la pèrdua irreparable d’un recurs genètic 
únic amb un important valor ecològic i econòmic. 
7.2. Establir un conveni de col·laboració entre la Conselleria de Medi Ambient i l’Associació de 
Caçadors a Llaç perquè amb el mètode tradicional de cans i llaç es controli, sense cost econòmic per a 
l’Administració, la població de cabra mallorquina salvatge del parc de Llevant en els paràmetres 
consensuats de densitat a partir de la informació dels censos periòdics anuals que es realitzin amb la 
col·laboració dels tècnics de la Conselleria. 
7.3. Instar el Govern balear a incorporar, en la normativa que regula el Parc, aquelles modificacions que 
permetin aquesta activitat de gestió de població caprina autòctona, així com l’activitat d’aventura de la 
captura sense mort (i alliberament posterior) dels bocs adults amb finalitat comercial. 
7.4. Trametre aquest acord a la Conselleria de Medi Ambient o a l’òrgan que pertoqui. 
 

2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Ratificar l’acord adoptat per la Junta de Govern Local a la sessió de 31 d’octubre de 2013, referent 
a la designació de les festes locals per a l’any 2014. 
2.2. Trametre aquest acord a la Direcció General de Treball i Salut Laboral de la Conselleria 
d’Economia i Competitivitat del Govern de la comunitat autònoma de les Illes Balears. 
 
3. Acordar, per 6 vots a favor (UIA i PI), 1 vot en contra (I. Verds) i 5 abstencions (PSOE i PP): 
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3.1. Aprovar l’expedient de contractació de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la 
Colònia de Sant Pere amb tramitació urgent, mitjançant procediment obert, diversos criteris 
d’adjudicació, convocant-ne la seva licitació. 
3.2. Aprovar el Plec de clàusules administratives particulars i el Plec de prescripcions tècniques que han 
de regir el contracte de la gestió del servei públic dels cementeris d’Artà i de la Colònia de Sant Pere 
amb tramitació urgent mitjançant procediment obert, diversos criteris d’adjudicació.  
3.3. Autoritzar, en la quantia de 77.105,06 euros sense IVA (amb IVA, 16.192,06 euros, al 21 %), la 
despesa que, per a aquest Ajuntament, representa la contractació a què es fa referència. 
3.4. Publicar en el Butlletí Oficial de la província de les Illes Balears i en el Perfil del Contractant 
l’anunci de licitació, perquè durant el termini de vuit dies es puguin presentar les proposicions que es 
considerin convenients. 
 

4. Acordar, per 1 vot a favor (I. Verds) i 11 abstencions (UIA, PI, PSOE i PP): 
4.1. Ordenar al propietari de la parcel·la 606 del polígon 13 del terme municipal d’Artà la demolició de 
les obres consistents en “Reforma d’edificació existent de 16,28 m2 i ampliació de 75,72 m2”, d’acord 
amb la nova descripció de l’informe emès per l’arquitecta tècnica i l’arquitecta municipal en data 25 de 
juny de 2013, que s’han executat sense llicència municipal a la parcel·la esmentada, i restaurar 
d’aquesta manera la realitat física alterada al seu estat original. 
La demolició s’haurà de realitzar prèvia obtenció de la corresponent llicència que s’ha de sol·licitar en 
el termini màxim d’un mes, comptador des de la notificació de l’acord de demolició. Les obres 
d’enderrocament s’hauran d’executar en el termini màxim de cinc mesos, comptador des de la concessió 
de la llicència. 
4.2. Advertir l’interessat, obligat a demolir, que, en cas d’incompliment de l’ordre de demolició en el 
termini fixat o en cas de realització de tasques que no s’ajustin a les determinacions d’aquesta ordre de 
demolició, l’Ajuntament durà a terme la demolició, a costa de l’obligat pel sistema d’execució 
subsidiària, conforme a la normativa en vigor. 
4.3. Notificar degudament aquest acord de demolició als interessats en forma legal. 
 

5. Acordar, per 10 vots a favor (UIA, PI, PSOE i I. Verds) i 2 vots en contra (PP): 
5.1. Manifestar el rebuig al procés de privatització d’Aena pel que afecta als aeroports insulars, ja que 
no es té en compte l’opinió d’aquesta comunitat autònoma, posada de manifest en el Parlament de les 
Illes Balears.  
5.2. Manifestar el rebuig a l’informe del Consell Consultiu de Privatitzacions que, en cap moment, no fa 
menció sobre la funció social dels aeroports insulars, ni sobre la participació de les comunitats 
autònomes a la seva gestió. 
5.3. Demanar que els aeroports illencs, atesa la seva peculiaritat d’interès públic i general per a la seva 
població, quedin exclosos d’aquest procés de privatització en conjunt, ja que l’economia i el 
desenvolupament de les Illes Balears han de dependre de la nostra realitat social i turística.   
5.4. Instar el Govern de les Illes Balears a fer les passes necessàries perquè, en la gestió dels aeroports 
de Balears, es tengui en compte que els nostres aeroports compleixen una funció social i econòmica 
essencial per a una comunitat insular com la nostra i que, per tant, han de ser gestionats de manera 
individualitzada, amb una participació decisiva de les nostres institucions. 
5.5. Notificar el contingut d’aquest acord al Consell Consultiu de Privatitzacions, a l’empresa Aena, 
SA, al Ministeri d’Indústria del Govern d’Espanya i al Govern balear. 
 

6. Acordar, per 9 vots a favor (PI, PSOE, PP i I. Verds) i 3 vots en contra (UIA), instar el batle a 
promoure la revisió d’ofici dels expedients de contractació pels quals es va adjudicar de manera externa 
a l’exarquitecte municipal la redacció i la direcció de diferents obres, com ara les d’embelliment i 
pavimentació dels carrers de Ciutat i d’Antoni Blanes, de remodelació del Cementeri Municipal d’Artà, 
de construcció del Poliesportiu Municipal d’Artà i de la Colònia de Sant Pere i la construcció del Teatre 
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Municipal, i arribar a la declaració de nul·litat dels actes, si s’escau, i a la depuració de responsabilitats. 
 

 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 
        El batle 
 


